
Skadarsko jezero postalo crnogorska deponija

Nakon obilnih poplava koje su se dogodile u basenu Skadarskog jezera 2011. godine,
razmišljalo se o postavljanju rešetki koje bi se spriječile da otpad dospije u Skadarsko
jezero. Na razmišljanjima se i ostalo. Ranije je pokretana i inicijativa za nabavku amfibijskog
vozila koje bi služio za uklanjanje otpada, održavanje plovnih puteva i uređenje obala jezera,
ali novac nije obezbijeđen.
Nevena Petković  kaže da rješenja, “poput mreže na rijeci Ribnici”, ne rješavaju trajno
problem smanjenja otpada u vodotocima i na Skadarskom jezeru. “Sajle i mreže mogu biti
pomoćna sredstva, dok se pitanju promjene navika građana i politike upravljanja otpadom
mora pristupiti mnogo ozbiljnije nego što je to do sad Crna Gora pokazala”, kaže ona.
Milica Boca iz Koalicije za održivi razvoj (KOR) kaže da bi, osim kaznene politike, trebao da
postoji i sistem za motivaciju uzornih građana koji dobro odlažu otpad. Ona smatra da su
akcije čišćenja ,,borba sa titanima“, te da su neophodne kampanje, informisanje i edukacija
građana, uz mijenjanje sistema nadležnosti u cilju pronalaženja najboljeg rješenja.
Biljana Gligorović iz NVO Expeditio kaže da je ,,glavni krivac onaj koga plaćamo da bude
čisto i kome je to obaveza”. Ona dodaje i da skupljanjem otpada u Skadarskom jezeru
zagađivači ostaju neosviješćeni o krivici, kao i da je neophodno problemom se pozabaviti
uzvodno – ,,popisati sve nelegalne deponije, iztražiti uzrok za njihovo postojanje, nabrojati
krive opštine i njihove komunalce”.
Kaznena politika postoji samo na papiru
“U Crnoj Gori je evidentirano preko 400 smetlišta komunalnog i miješanog otpada koji već
decenijama unazad funkcionišu kao recidivi (povratno formiranje deponija na istim
lokacijama), od čega je veliki broj na obalama rijeka, uz puteve, napuštenim prostorima, pa
čak i u okolini kulturno istorijskih spomenika i nepristupačnijim prirodnim cjelinama“, kaže
Nevena Petković.
Ona navodi da skoro nijedna prijava bacanja otpada u rijeke nadležnim inspekcijama nema
pozitivan ishod, jer se ne sprovode adekvatne istražne radnje za utvrđivanje odgovornosti
počinilaca.
”Obeshrabrujuće je da Crna Gora nije realizovala niti jednu mjeru iz Akcionog plana
upravljanja otpadom, što je konstatovano i u poslednjem izvještaju Evropske komisije za
Crnu Goru 2020”, kaže Petković i naglašava da je potrebno da dio državne politike u
budućim planovima upravljanja otpadom treba da bude fokusiran na smanjenje otpada na
samom izvoru.
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